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[ Texte)
development. You stressed the military aspect of it, and it 
would appear that very many more would consider other 
criteria that are necessary for peace. Just to sort of add why 
the military aspect of it is not the only one, take a country like 
Costa Rica, now, that has had no military whatsoever, and yet 
they are involved, whether they want to or not, in some of the 
Carribean military manoeuvres between Costa Rica and 
Nicaragua. So that there are various aspects to the question of 
peace, and we would want you to consider not only the military 
aspect but other aspects of peace that would make this a very 
viable board of directors. Because the whole success of this 
peace institute will depend on the type of people we put on a 
board.

Mr. Kennedy: Just so that there is no misunderstanding on 
our position, our position is that the institute should be 
dedicated towards peace through disarmament, not peace in 
any stretch of the imagination to increase armaments, whether 
they are conventional or nuclear. We have enough of that. 
That is one of the main themes of our organization, is to fund 
human needs. 1 think the countries you and I would more than 
likely be thinking about, other than the Carribean and Central 
America, need more of that sort of thing than they do arma
ments. 1 just wanted to make sure that there was no misunder
standing.

Mr. Hudecki: Well, a number of the delegates have put 
forward one of the primary causes of war as injustice. Another 
one is lack of development of their country—starvation and 
things of that nature. So that there are various facets to the 
whole question of peace, and it was our hope that we would get 
sort of a mix of board of directors that could approach the 
whole issue from a number angles rather than just from the 
military. That is the only point 1 am making.

Thank you, Mr. Chairman.
Ms Carmela Allevato (Vice-President, End the Arms 

Race): I was just going to say that what concerned us in 
reading the press release in particular and some of the 
comments of Mr. MacEachen was that disarmament was the 
third item that the institute would be placing emphasis on. 
What we want it to be is truly a peace institute which would 
stress disarmanent first and then defence and arms controls 
would be subsidary to the main issue of peace through 
disarmament.

Mr. Hudecki: Well, we wanted to leave the exact directions 
of it to the board of directors rather than tell them this is what 
you have to do.

Ms Allevato: Well, except that it seems to me that if we are 
setting up this institute, there should be set out in the Bill what 
the criteria for the selection of the board of directors are. And 
right now there is absolutely no criteria whatsoever. There is 
nothing on representation as to expertise, or interest, or 
regional. And 1 would think that there should be some 
criteria—that way there is accountability to Parliament 
through that.

The Chairman: Would you kindly offer to the committee 
some of the criteria that you will... This morning, or this 
afternoon—we have seen so many people I do not remember

[Traduction]
expertise, disons, en psychologie, ou en développement. Vous 
avez souligné surtout l’aspect militaire, et il semblerait qu’un 
grand nombre d’autres personnes préféreraient d’autres 
critères nécessaires à la paix. Pour démontrer que l’aspect 
militaire n’est pas le seul qui compte, au Costa Rica en ce 
moment, il n’y a aucun groupe militaire, et pourtant ce pays 
est impliqué, qu’il le veuille ou non, dans certaines manoeuvres 
militaires entre le Costa Rica et le Nicaragua. La question de 
la paix a donc différents aspects, et nous voudrions que vous 
considériez non seulement l’aspect militaire mais d’autres 
éléments qui assureraient la réussite du conseil d’administra
tion. Car bien sûr le succès de l’Institut pour la paix dépendra 
du calibre de son conseil d’administration.

M. Kennedy: Ne vous méprenez pas au sujet de notre 
position, nous voulons que cet institut soit dédié à la paix par le 
désarmement, et non pas à la paix par l’augmentation des 
armes, qu’elles soient conventionnelles ou nucléaires. Nous en 
avons déjà assez. D’ailleurs, un des thèmes principaux de notre 
organisation, c’est de financer les besoins de l’humanité. Les 
pays qui pourraient nous venir à l’esprit, autres que les Antilles 
et l’Amérique centrale, en ont beaucoup plus besoin qu’ils ont 
besoin d’armes. Je tiens donc à dissiper tout malentendu 
possible.

M. Hudecki: Eh bien, certaines délégations pensent que la 
cause première de la guerre est l’injustice. Une autre cause est 
le sous-développement de leurs pays—c’est-à-dire la famine, et 
d’autres choses semblables. La question de la paix a donc 
différents aspects, et nous espérons que la composition du 
conseil d’administration sera telle que celui-ci pourra étudier la 
question sous divers angles, et non seulement du point de vue 
militaire. C’est tout ce que je voulais dire.

Merci, monsieur le président.

Mme Carmela Allevato (vice-présidente, Mouvement End 
the Arms Race): Ce qui nous a un peu inquiétés à la lecture des 
communiqués de presse, et surtout des commentaires de M. 
MacEachen, c’est que le désarmement vient en troisième place 
dans les objectifs de l’institut. Nous voulons que ce dernier soit 
réellement un institut pour la paix, qui mettrait surtout 
l’accent sur le désarmement, et que la défense et la limitation 
des armes n’en soient que les corollaires.

M. Hudecki: Nous avons pensé que l’orientation de l’institut 
relève du conseil d’administration et qu’on ne devait pas lui 
imposer nos objectifs.

Mme Allevato: Mais il me semble que si l’on doit créer cet 
institut, on devrait prévoir dans le projet de loi, les critères de 
sélection du conseil d’administration. En ce moment, il n’y a 
absolument aucun critère. Rien n’est dit au sujet de la 
représentation, sur le plan de l’expertise, des intérêts ou des 
régions. Il me semble qu’il faut des critères, afin qu’il y ait 
responsabilité envers le Parlement.

Le président: Est-ce que vous pourriez proposer certains 
critères au Comité ... ce matin, ou plutôt cet après-midi, nous 
avons entendu tellement de témoins que je ne me souviens plus


